

## 日治時期「高雄醫院」之發展及其問題點

張雅婷

國立高雄第一科技大學 應用日語系碩士

### 摘要

回顧台灣醫療、衛生狀況歷史之際，日治時期的醫療、衛生制度為台灣史上重要的一環，不可忽略。不過，概觀過去醫療、衛生相關研究，有偏從台灣整體來討論的傾向。因此，關於各地方醫療、衛生狀況的研究仍是不足的狀態。

本稿以近代醫療機關指標—高雄醫院為地方研究對象，試圖來補足地方醫療史的不足。透過史料分析總督府醫院的相關規定，探討高雄醫院，得到下列四點。

- (1) 民間力量推動高雄醫院的建設。
- (2) 高雄醫院中日本醫師與台灣醫師的差別待遇。
- (3) 人事異動對於高雄醫院患者的影響。
- (4) 總督府醫院制度造成高雄醫院設備擴張上阻礙。

本稿特別討論高雄醫院中日籍醫師與台籍醫師之差別待遇。在高雄醫院中，醫長、醫官理所當然是日籍醫師擔任，醫官補主要也是日籍醫師。相對之下，大部份的台籍醫師主要是囑託醫，只有少數擔任醫官補。並且，日籍醫師中晉升為醫長或是醫官補職位的醫師較多。因此，台籍醫師中開業者多，而這也是台籍醫師任期短的原因。

**關鍵詞：**高雄市、高雄醫院、醫療、日治時期、台灣醫學史

## **The Development of the Kaohsiung Hospital during the Japanese Colonial Period**

**Ya-Ting Chang**

**National Kaohsiung First University of Science and Technology**

**Master of Literature**

### **Abstract**

Researching the history of health in Taiwan, it can not be neglected that hygiene administration in the Japanese Colonial Period plays an important part in history of Taiwan. However, the survey on a conventional study tends to discuss it from the whole Taiwan.

In order to promote advanced study of districts in Taiwan history, this thesis explored the Kaohsiung hospital which was an index of a modern medical institution established by the colonic government through the regulations, and analyzed it through source books, then draw conclusions as follows:

- (1) Coordination and cooperation of public organization promoted the establishment of the Kaohsiung hospital.
- (2) Differences of Japanese doctors and Taiwanese doctors in the Kaohsiung hospital.
- (3) Personnel changes affected patients of the Kaohsiung hospital.

(4) The regulations of the hospital that enacted by the colonic government obstructed the facilities expansion of the Kaohsiung hospital.

This thesis especially analyzed the discrimination between the Japanese and Taiwanese doctors. In the Kaohsiung hospital, the Japanese doctors actually worked as the head doctor or the medical officer. On the other hand, most of the Taiwanese doctors worked as a part-time doctor. And, it was easier that Japanese doctors to be promoted to the head doctor. Therefore, many Taiwanese doctors preferred to be a practicing doctor. And, it is the reason that the Taiwanese doctors worked shortly in the Kaohsiung hospital.

**Keywords:** Kaohsiung, Kaohsiung hospital, the Japanese Colonial Period, Medical Treatment, History of Medical Care in Taiwan

## 日本統治時期における高雄医院の発展及びその問題点

張雅婷

高雄第一科技大学 応用日本学科修士

### 要旨

台湾の医療・衛生状況の歴史を顧みる際に、日本統治時代の医療・衛生制度の研究は重要である。しかし、従来の研究を概観して台湾全体から論じていることに傾向がある。各地方における医療・衛生状況がまだ十分に上げられていない状態にある。

本稿では、近代的医療機関の指標である高雄医院を地方の実例として考察、分析し、地方医療史を補足したい。一次史料を通じて、総督府医院に関する規程を分析し、以下の4点を見出した。

- (1) 民間活力が高雄医院の設置を促進。
- (2) 高雄医院における日本人・台湾人医師の格差。
- (3) 人事異動にともなう高雄医院の患者数の変化。
- (4) 総督府医院の格差政策が高雄医院の設備拡張を阻害。

本稿では、特に、高雄医院における日本人・台湾人医師の格差について論じたい。高雄医院には医長と医官はもちろん、医官補は主に日本人の医師であった。それに対して、ほとんどの台湾人の医師は嘱託として勤務しており、少数だけが医官補であった。反対に日本人の医師は、医長や医官補へ昇進したものが多かった。それは台湾人の医師は、開業する機会が多く、そのため、短期勤務の原因だと考えられる。

キーワード：高雄市、高雄医院、日本統治時期、医療、台湾医学史